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Als qui van convèncer per votar 
el canvi, els candidats que asse-
guraven que estaven d’Acord els 
van regalar les orelles amb frases 
i promeses que, poques setmanes 
després, s’han quedat en no res.

Cal fer pinya, doncs Andorra 
necessita un canvi, ens deien.

“Vostès són un exemple clar 
de com prometen una cosa i di-
uen una altra”, paraules en boca 
del líder liberal que retreia al par-
tit de DA. Irònicament ara ells 
han fet el mateix.

Marca blanca de DA en un 
altre debat massanenc: amb dit 
acusador sentenciaven, a Ciuta-
dans Compromesos, a la coalició 
d’Acord.

Es comprometien a un canvi, 
després de vuit anys de no ser 
escoltats.

Demanaven als andorrans i a 
les andorranes que el 7 d’abril no 
desaprofi tessin l’oportunitat del 
canvi. 

I, patim, patam, patum, el 14 
de maig resulta que els que can-
vien són ells. Les dretes més uni-
des que mai és el que es respira 
al Consell General, però, això sí, 
amb una bona artilleria d’excuses 
dient que un govern de coalició 
és la millor entesa, doncs així po-
dran fer que molta part del seu 
programa pugui ser una realitat.

Les carteres ministerials, càr-
recs de confi ança o promeses re-
galades no hi tenen res a veure, ni 
han jugat cap paper important, 
estiguem o no d’acord ho defen-
sen acarnissadament perquè són 
un partit seriós. Poca broma, 
doncs.

I el partit d’esquerres que 
s’erigia com l’alternativa, ara ve-

ient-les passar amb cara de pò-
quer. Com ho celebraven aquell 
7 d’abril! No eren conscients que 
havien perdut les eleccions, però 
el 14 de maig potser van enten-
dre que estar d’acord no és el ma-
teix que tenir paraula.

Els Progressistes, que aques-
ta legislatura no tenim repre-
sentació al Consell General, i 
no pretenem fer-nos passar per 
grans analistes polítics, sí que 
estem molt d’acord que ens espe-
ren quatre anys més del mateix. 
Adeu a la modifi cació de la refor-
ma laboral, de l’avortament ja ni 
en parlaran perquè continuarà 
essent un tema innombrable a 
la seu parlamentària. Ja veurem 
com van les negociacions amb 
Europa, o bé no van, ja veurem 
com queda la reforma de la Segu-
retat Social... o si es queda exac-
tament que fa dues legislatures.

Però la pregunta que es fan 
moltes ciutadanes i ciutadans és 
si s’aprovarà l’assignatura pen-
dent que govern té: la qüestió so-
cial. Serà capaç aquest govern de 
posar remei a la fractura social?

Perquè siguin del color polític 

que siguin, per responsabilitat 
han de posar-se d’acord, amb o 
sense cadires a repartir. Després 
de 8 anys amb una nota tan defi -
cient, la ciutadania es mereix que 
ho redrecin entre tots, encara que 
alguns han deixat d’estar d’acord!

Tampoc no es pot dir a tots els 
electors liberals i socialistes allò 
d’aquí tenen el que han votat, 
doncs se senten força veus dels 
que se senten enganyats. Però pel 
que es veu, per a molts, en políti-
ca tot s’hi val.

El primer resultat de tot ple-
gat és que la tan nomenada, re-
partida i pràcticament subhasta-
da “marca blanca”, que durant la 
campanya electoral van emprar 
els uns i els altres per intentar 
desprestigiar l’adversari, ja ha 
canviat de color. Ara ja sabem qui 
era, al capdavall, la marca blanca 
perquè els blaus s’han descolorit 
tornant-se taronja pàl·lid.

S’ha confi rmat doncs el que 
expliquen els experts del consum: 
sovint triar una marca blanca per 
estalviar acaba transformant-se 
en una opció equivocada que té 
un cost superior a l’original.

La marca blanca, és econòmica?
El 14 de maig alguns van entendre que estar d’acord no és el mateix que tenir paraula El 2 de maig d’enguany es van 

complir 500 anys de la mort de 
Leonardo da Vinci. Figura des-
tacada del renaixement italià, es 
pot dir que es va interessar en un 
nombre molt ampli de camps del 
coneixement humà, que van des 
de l’àmbit de l’art fi ns a la tecno-
logia, passant per la creació me-
cànica i resolució de problemes 
pràctics fi ns a l’arquitectura.

El món de ser Leonardo era 
molt diferent del nostre. Durant 
els segles XV i XVI, el nord d’Ità-
lia va ser el teatre d’innombra-
bles batalles i altres formes de 
lluita militar entre les diferents 
ciutats-estat, en què no van fal-
tar la participació puntual d’en-
titats exteriors a la península. 
Aquestes lluites van continuar 
tant en la forma de contestes 
polítiques com també –de ma-
nera potser menys violenta però 
igualment intensa– en els en-
frontaments comercials i econò-
mics. Estem parlant del període 
en què es va redactar Il Principe 
de Maquiavelli, però també es 
van establir alguns imperis ban-
quers i del comerç naval.

També va ser un moment his-
tòric en què es va donar un gran 
impuls a les arts, tant de la pin-
tura i de l’escultura com també la 
literatura i l’arquitectura. És per 
aquesta raó que es pot dir que Le-
onardo va tenir doblement sort 
de viure en el moment en què ho 
va fer: per l’entrada (o el redes-
cobriment) d’idees noves i tèc-
niques útils per a l’artista, però 
també per la disponibilitat de 
soldi sufi cients i de mecenes amb 
els mitjans necessaris perquè po-
guessin patrocinar sufi cientment 
els projectes artístics, alguns de 
molta envergadura.

Cinc-cents anys més enda-
vant, què ha canviat? Si en Leo-
nardo pogués tornar a nàixer en 
la nostra època, què hi podria 
veure? D’una banda, les lluites ar-
mades encara hi són, com també 
situacions polítiques convulses. 
Potser no són del tot compara-
bles amb les de Florència i de 
Milà al segle XV: l’escala geogràfi -
ca s’ha fet mundial, i la informa-
ció que en disposem els ciutadans 
“normals” és molt més gran. Les 
lluites comercials hi segueixen 
estant – i si no em creieu del tot, 
ho podeu preguntar als senyors 
Xi i Trump. A la vegada, els re-

cursos disponibles i que es dedi-
quen a projectes arquitectònics, 
per exemple, són molt més grans 
que durant el Renaixement. Fins 
i tot existeix encara la fi gura del 
mecenes qui patrocina les arts, 
directament o a través de la seva 
empresa. Pel que fa a la tecnolo-
gia, les tècniques i els materials 
disponibles són molt més avan-
çats que aquells que trobava en 
Leonardo.

Què manca, doncs? En primer 
lloc, és clar, manca una fi gura tan 
polifacètica com la seva. Però, a 
la vegada, em pregunto si no fa-
ria falta atribuir una mica més 
de valor a les arts: proposar una 
solució tècnicament efi cient a un 
problema està força bé, però fer 
que a la vegada sigui una solució 
bella és encara millor.

Què n‘hauria dit Leonardo?

La solució tècnica 
a un problema està 
be, però si a més és 
bella, encara millor
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